
1 
 

Protokół nr 1 

z posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych Rady Miejskiej  

w Więcborku, odbytego w dniu 27.11.2018r. 

 

Posiedzenie odbyło się w Sali Krajeńskiej Miejsko-Gminnego Ośrodka Kultury w Więcborku. 

 

Spotkanie trwało od godz. 13:00 – 14:05. 

 

Obecność według załączonej listy obecności. 

 

Spoza Komisji w posiedzeniu uczestniczyli: 

 

1. Burmistrz Więcborka     - Waldemar Kuszewski 

2. Dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy 

Społecznej w Więcborku     - Tomasz Siekierka 

3. Inspektor UM w Więcborku    - Ewa Kiestrzyn-Kobus 

 

 

Na wstępie Przewodnicząca Komisji p. Beata Kopta powitała wszystkich zebranych  

i przedstawiła porządek obrad posiedzenia, który zawierał: 

 

1. Przedłożenie raportu z monitoringu Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych 

Gminy Więcbork na lata 2014-2021 – dane za 2017 rok. 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego 

uprawniającego do przyznania pomocy społecznej w formie zasiłku celowego na zakup 

posiłku lub żywności dla osób wskazanych w wieloletnim rządowym programie „Posiłek 

w szkole i w domu” na lata 2019-2023. 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Gminnego Programu Profilaktyki  

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na rok 

2019” 

4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie uchwalenia „Programu współpracy Gminy 

Więcbork z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi działalność 

pożytku publicznego na rok 2019. 

5. Sprawy różne. 

 

Do powyższego Przewodnicząca Komisji wprowadziła zmianę polegająca na wywołaniu. 

jako pierwszego punktu dotyczącego wyboru Zastępcy Przewodniczącego Komisji. Pozostałe 

punkty przyjęły numerację dalszą. 

 

Następnie poddała pod głosowanie porządek obrad po zmianie. 

 

Obecnych 8 radnych 

 

Porządek obrad przyjęto jednogłośnie 
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Zgodnie z przyjętym porządkiem obrad przystąpiono do wyboru Zastępcy 

Przewodniczącego Komisji. 

 

Przewodnicząca Komisji zaproponowała kandydaturę radnego Wojciecha Janickiego 

 

Radny wyraził zgodę na kandydowanie 

 

Więcej kandydatur nie zgłoszono, zatem Przewodnicząca Komisji zarządziła głosowanie 

 

Obecnych 8 radnych 

 

Za kandydaturą głosowało - 7 radnych 

Wstrzymał się od głosu - 1 radny 

 

 

Kontynuując obrady Przewodnicząca Komisji poprosiła o zabranie głosu przez Dyrektora 

MGOPS w Więcborku, który przedstawił Raport z monitoringu Strategii Rozwiązywania 

Problemów Społecznych Gminy Więcbork na lata 2014-2021 – dane za 2017 rok. 

 

Dokument stanowi Załącznik do Protokołu /do wglądu w biurze RM w Więcborku oraz 

na stronie BIP Gminy Więcbork/ 

 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję nawiązując do informacji dotyczącej 

noclegowni dla osób bezdomnych. Z informacji wynika, że taka placówka, póki co na terenie 

gminy Więcbork nie powstanie, ale podpisana zostało porozumienie w kwestii umieszczania 

takich osób w placówce, w kamieniu Krajeńskim. Pytała, czy dowóz osób na miejsce tj. do 

noclegowni będzie również leżało w gestii MGOPS w Więcborku. 

Dyrektor MGOPS odpowiedział, że do tej pory było tak, że jeżeli pojawiła się konieczność 

dowiezienia osoby z terenu gminy Więcbork, MGOPS to wykonywał. Zdarzało się też, że 

informacje o takich osobach potrzebujących, które były mieszkańcami gminy Więcbork, 

pojawiały się z terenu Polski i wówczas również MGOPS pokrywał koszty przewozu. 

Przewodnicząca Komisji pytał też, czy osoba kierowana do noclegowni musi być trzeźwa 

Dyrektor MGOPS wyjaśnił, że noclegownia, to nico niższy standard niż w schronisku. Do 

noclegowni może zostać przyjęta osoba pod wpływem alkoholu ale nie osoba pijana. Później 

obowiązuje ją regulamin, którego bezwzględnie musi przestrzegać. W noclegowni można 

przebywać jedynie w godzinach popołudniowych i nocą, natomiast  w schronisku standard 

jest zdecydowanie wyższy, pobyt całodzienny, a nietrzeźwość nie jest tolerowana. Poza tym 

obie formy wsparcia różną się wysokością odpłatności. 

Radny Jan Antczak pytał o zapotrzebowanie, jeżeli chodzi o wspomniane przez Dyrektora 

„mieszkania chronione”. Chciał też wiedzieć, czy obecna ilość opiekunek socjalnych 

pracujących w ternie jest wystarczająca. 
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Dyrektor MGOPS powiedział, że potrzeba istnienia „mieszkań chronionych” jest na pewno. 

W ostatnim czasie, jak wszystkim wiadomo, takie mieszkania nie funkcjonują na terenie 

gminy Więcbork ale do zadań własnych Gminy należy utworzenie takowych. Zatem prędzej, 

czy później będzie trzeba się zmierzyć z koniecznością ich utworzenia. Funkcjonujące przez 

kilka lat w Więcborku mieszkania chronione pokazały, że to rozwiązanie jest potrzebne. Na 

dzień dzisiejszy, takie mieszkania powstały przy Domu Pomocy Społecznej w Kamieniu 

Krajeńskim i od dnia 9 listopada skierowane zostały tam z terenu gminy Więcbork dwie 

osoby. Gdyby takie mieszkania powstały na naszym terenie, jedno z mieszkań byłoby 

lokalem tzw. interwencyjnym dla potrzeb tzw. nagłych zdarzeń tj. np. pożar, przemoc  

w rodzinie itp. Z posiadanych informacji wynika, że Ministerstwo chce wesprzeć samorządy 

w realizacji budowy mieszkań chronionych ale jeszcze nie znane są zasady i szczegóły tej 

pomocy. 

Radny Wojciech Janicki pytał, czy jest określony przepisami termin, w którym to zadanie  

w postaci budowy mieszkań chronionych musi być wykonane. 

Nie ma, gdyż prowadzenie takich mieszkań wpisane jest w katalog zadań gminy, w ustawie o 

pomocy społecznej. W większości gmin, to zadnie nie jest realizowane - odpowiedział 

Dyrektor MGOPS. Kontynuując odniósł się do drugiego z pytań radnego Antczaka mówiąc, 

że ilość opiekunek względem potrzeb w tym zakresie nie jest wystarczająca. W tej chwili 

Ośrodek  radzi sobie, korzystając ze wsparcia PUP, które umożliwia zatrudnienie 1-2 osób na 

chociażby krótki czas. Jest to też duże wsparcie, które pozwala np. wypełnić braki kadrowe  

w chwili wykorzystywania przez pracowników urlopów wypoczynkowych. Póki, co Dyrektor 

nie zakłada zwiększania etatów licząc na to, że po nowym roku uda się zrealizować projekt na 

;pomoc sąsiedzką”. Wówczas na kilkanaście miesięcy – do dwóch lat, byłoby to duże 

odciążenie. Realizacja Projektu zaspokoi potrzeby w tym zakresie i pokaże, czy nie 

zastanowić się nad taką forma wsparcia, a nie zwiększać etaty. 

Radny Stanisław Wegner dociekał, czy Gmina dysponuje gruntami, bądź zasobami 

lokalowymi, które pozwoliłyby załatwić dwa wspomniane problemy tj. noclegownię  

i mieszkania chronione. 

Dyrektor MGOPS podał, że na pewno obie instytucje nie mogłyby mieścić się w jednym 

budynku. W przypadku mieszkań chronionych temat jest na bieżąco monitorowany wspólnie 

z Burmistrzem. Obecnie oczekuje się na pojawienie możliwości finansowych ze strony 

Ministerstwa.  

Burmistrz Więcborka zabierając głos w kwestii posiadanych nieruchomości stwierdził, że 

kwestia gruntu to najmniejszy problem. Problem może być w kwestii sfinansowania 

inwestycji, a później utrzymania budynku. Mówił też, że swego czasu Gmina dysponowała 

mieszkaniami chronionymi ale podjął decyzje o ich likwidacji, gdyż nie spełniały one 

wymaganych w rozporządzeniu standardów. Pokutowało też to, że mieszkania chronione 

charakteryzują się tymczasowością tj. przydzielane są osobom potrzebującym na określony 

czas. W naszej gminie te lokale potraktowane zostały, jako lokale komunalne/socjalne, gdzie 

osoby które otrzymały przydział, miały przyobiecane w domniemaniu dożywotnie 

korzystanie. Brak schroniska, noclegowni, czy mieszkań chronionych, to kwestia finansowa. 

Jest to podstawowa blokada w realizacji zadania. Niemniej temat nie jest całkowicie odłożony  

i tak, jak mówił Dyrektor MGOPS na bieżąco monitorowany. Podstawą jest wypracowani 

świadomości w społeczeństwie, że mieszkania chronione charakteryzują się tymczasowością.  
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Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję. 

 

Kolejnymi zrealizowanymi punktami było zaopiniowanie dwóch projektów uchwał z zakresu 

pomocy społecznej. Projekty omówił Dyrektor MGOPS w Więcborku. 

 

a) w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do przyznania pomocy 

społecznej w formie zasiłku celowego na zakup posiłku lub żywności dla osób 

wskazanych w wieloletnim rządowym programie „Posiłek w szkole i w domu” na lata 

2019 – 2023. 

 

Prawo do świadczeń pieniężnych z pomocy społecznej określonych ustawą z dnia 12 marca 

2004r. o pomocy społecznej zwanej dalej Ustawą, przysługuje osobom i rodzinom, jeżeli 

dochód osoby samotnie gospodarującej lub na osobę w rodzinie nie przekracza kryterium 

dochodowego, o którym mowa w art. 8 ust. 1 Ustawy. Ustanowiony uchwałą Nr 140 Rady 

Ministrów z dnia 15 października 2018r. wieloletni rządowy program „Posiłek w szkole  

i w domu” na lata 2019-2023, przewiduje udzielenie wsparcia finansowego gminom  

w zakresie dożywiania osób spełniających kryterium dochodowe w wysokości 150 % 

kryterium, o których mowa w art. 8 ust. 1 Ustawy. Warunkiem udzielenia wsparcia osobom 

przekraczającym kryterium dochodowe, o którym mowa w art. 8 ust. 1 Ustawy jest przyjęcie 

przez gminę stosownej uchwały podwyższającej kwotę kryterium do poziomu 150% tegoż 

kryterium. Wejście w życie niniejszej uchwały z dniem 1 stycznia 2019 r. podyktowane jest 

faktem wejścia w życie Uchwały Nr 140 Rady Ministrów ustanawiającej wieloletni rządowy 

program „Posiłek w szkole i w domu” z dniem 1 stycznia 2019 r.. 

 

Niniejszy projekt podwyższa do 150 % kryterium dochodowe, o którym mowa w art. 8 ust. 1 

ustawy z dnia 12 marca 2004 r. o pomocy społecznej dla celów przyznawania pomocy 

społecznej w formie zasiłku celowego na zakup posiłku lub żywności dla osób wskazanych  

w wieloletnim rządowym programie „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019- 2023, 

przyjętym uchwałą Nr 140 Rady Ministrów z dnia 15 października 2018r. 

 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

 

Radna Beata Lida pytała, jaka liczba dzieci obecnie korzysta z tej formy pomocy. 

Na tą chwilę niestety nie jestem w stanie powiedzieć – Dyrektor MGOPS. Zainteresowanie 

jest mniejsze i od co najmniej trzech lat wysiłkiem pracowników socjalnych wręcz 

namawiamy rodziców do korzystania z tego wsparcia. Do tego stopnia, że w tym roku 

znacznie obniżono liczby, o których mowa w umowach /prawo zamówień publicznych/.  

W ubiegłym roku mieliśmy duży problem żeby osiągnąć minimalne wskaźniki. 

Zainteresowanie jest dużo mniejsze, a zbiegło się to z programem 500+ – mówił. 

Przewodnicząca Komisji przyjęła, że chodzi tu nie tylko o posiłek, jaki dziecko może dostać 

w szkole ale i też i w domu. 

Dyrektor MGOPS doprecyzował, że tak naprawdę chodzi o Program podobny do tego, który 

funkcjonuje obecnie. W ramach tego Programu wsparcie otrzymują dzieci w postaci gorącego 

posiłku w szkole ale mogą otrzymywać taką pomoc i otrzymują rodziny w postaci posiłku  

w restauracji, która wygrała przetarg, bądź w formie zasiłku celowego na zakup żywności. Od 

1 stycznia będzie również możliwość, choć jest ona również obecnie, odbierania gorącego 
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posiłku z restauracji odbierany jest przez rodziny do domów. Program od 2019 roku 

przewiduje  możliwość finansowania dowozów takiego posiłku. Biorąc, jednak pod uwagę 

specyfikę gminy Więcbork i osoby korzystające z tej formy pomocy, raczej nie widzi 

zasadności i nie przewiduje tej opcji. Gorący posiłek przede wszystkim proponowany jest  

w szkole, natomiast w zależności od tego w jaki sposób funkcjonuje rodzina i jakie są środki 

finansowe, pracownik socjalny ewentualnie proponuje dodatkowo, oprócz posiłku w szkole, 

również pomoc finansową w kocie 100,00 zł – 150,00 zł, w zależności od liczby osób  

w rodzinie, miesięcznie w postaci zasiłku celowego.  

Te kryteria dochodu, to kwoty netto – pytał radny Łański. 

Tak – odpowiedział Dyrektor MGOPS. 

Przewodnicząca Komisji mówiła, że z Rozporządzenia wynika, że dofinansowanie będzie 

również dotyczyło również wyposażenia i adaptacji stołówek.  

Dyrektor MGOPS podał, że ten moduł nie będzie realizowany przez Pomoc Społeczną tylko 

przez Ministerstwo Edukacji. MGOPS jest w tym zakresie w kontakcie z BOOS w Więcborku 

i wszystko zależy od tego, jak Ministerstwo Edukacji określi zasady. 

 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

. 

Obecnych 8 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

b) w sprawie przyjęcia „Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2019”, 

Jest to Program przyjmowany na rok, co również wynika z zapisów ustawy,  

a związane jest to z rokiem budżetowym, gdyż dokument dotyczy kwestii finansowych, 

finansowania zadań związanych z profilaktyką. Znaczna część dokumentu, to diagnoza, która 

wykonana została w roku bieżącym w gminie Więcbork. Analiza zwraca uwagę na kilka 

elementów. Należy do niej odnotowany spadek liczby osób korzystających z pomocy 

społecznej z powodu alkoholizmu. Spada również liczba wniosków o podjęcie działań wobec 

osób mających problem z alkoholem, natomiast wzrasta liczba spraw kierowanych do sądu. 

Taka jest decyzja członków Gminnej Komisji tj. w przypadku coraz większej ilości osób 

sprawy kierowane są do biegłych, a następnie w większości przypadków do sądu. Czas 

oczekiwania na rozstrzygnięcie w przedmiotowych sprawach jest nadal długi /rok do dwóch 

lat/. Spadał liczba wniosków do Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 

o podjęcie działań wobec osób nadużywających alkohol, kierowanych przez Zespół 

Interdyscyplinarny w ramach procedury „Niebieskiej Karty”. Negatywnym zauważalnym 

trendem jest obniżanie się wieku inicjacji alkoholowej i nikotynowej, jak również spożycia 

narkotyków. Widocznym jest również problem związany z uzależnieniem od komputerów  

i Internetu. Program skonstruowany jest w formie tabelarycznej, gdzie ujęte są zadania, 

podmioty je realizujące i przypisane działania. Kolejna tabela ujmuje środki finansowe. 

Łączna wartość Programu to kwota 200.000,00 zł – środki na ten cel pochodzą z odpłatności 

za wydawane pozwolenia na sprzedaż alkoholu. Główne pozycje w Programie, to 

dofinansowanie działań Poradni Uzależnień, największa – dofinansowanie działalności 
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Świetlicy Środowiskowej „UŚMIECH” w Więcborku, koszty związane z wydaniem 

stosownych opinii przez biegłych i opłat sądowych. Działania profilaktyczne to kwota ponad 

20.000,00 zł, szkolenia, warsztaty i wynagrodzenia członków GKRPA. GKRPA funkcjonuje 

w dwóch zespołach. Zespół Motywujący, który spotyka się średnio raz w miesiącu i tu 

zapraszane są osoby mające problemy z alkoholem. Drugi Zespół – Zespół Kontrolny, który 

realizuje założony plan kontroli w punktach sprzedaży alkoholu, a także odwiedzający punkty 

sprzedaży. Ustawa dopuszcza, aby te 2 programy były przyjęte w formie jednego Programu 

stąd taka propozycja, aby był to wspólny Program dla obu problemów. 

 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

Radny Jan Antczak stwierdził, że zapowiedziana kontrola, to żadna kontrola. Mówił też  

o poważnym problemie, jakim jest uzależnienie od telefonów, Internetu itp.  

Dyrektor MGOPS powiedział, że zapowiedzenie kontroli wynika z przepisów ustawy. Nie 

jest to jednak informacja o kontroli zawierająca konkretną datę i godzinę. Mówi ona jedynie, 

że ta kontrola się odbędzie i w ciągu miesiąca musi zostać zrealizowana. 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

. 

Obecnych 8 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

 

W dalszej części Inspektor UM w Więcborku p. Ewa Kiestrzyn-Kobus przedstawiła 

projekt uchwały w sprawie uchwalenia „Programu współpracy Gminy Więcbork  

z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 

publicznego na rok 2019. 

 

Współpraca z organizacjami pozarządowymi jest zadaniem własnym Gminy prowadzona jest 

zgodnie z ustawa o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie. Zgodnie z przepisami 

Gmina jest zobowiązana do uchwalenia rocznego Programu współpracy z organizacjami  

w terminie do 30 listopada każdego roku poprzedzającego okres obowiązywania Programu. 

Przygotowany projekt został podany konsultacjom z organizacjami zgodnie z przepisami. 

Organizacje miały możliwość wypowiedzenia się w formie pisemnej elektronicznie, bądź 

mogły wziąć udział w zorganizowanym spotkaniu podsumowującym. Spotkanie 

konsultacyjne było w tym roku próbą połączenia z organizacją Forum Gminnego, 

o zorganizowanie jakiego wnoszono w roku ubiegłym, ale w tym roku nie spotkało się ono  

z dużym zainteresowaniem. Wszystkie informacje, jakie wpłynęły od organizacji zostały 

przeanalizowane i na tej podstawie sporządzony został projekt Programu Współpracy.  

Do obecnie funkcjonującego Programu wprowadzono pewne zmiany na rok kolejny tj. 

zrezygnowano  z pozafinansowej formy współpracy w formie forum, ponieważ organizacje  

o to nie wnosiły , zmieniła się kwota środków finansowych przeznaczonych na realizacje 

Programu – teraz jest to 255.000,00 zł na rok 2019 będzie to kwota 274.500,00 zł.  

 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

Radny Antczak pytał, czy Koło Gospodyń Wiejskich jest też stowarzyszeniem i może się 

ubiegać o wspomniane środki? 
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Inspektor UM odpowiedziała, że tak jest to stowarzyszenie, może startować w konkursie 

ofert i tak też się dzieje. Ofert składanych z roku na rok jest coraz więcej. Szczegółowe 

sprawozdanie w tej sprawie składane jest Radzie Miejskiej, co roku w terminie do 31 maja za 

rok poprzedni. Za reguły zawieranych jest około 20 umów z organizacjami 

Przewodnicząca Komisji pytała, kiedy zostanie ogłoszony konkurs. 

Na początku stycznia – powiedziała Inspektor UM. 

Burmistrz Więcborka dopowiedział, że konkurs ogłaszany jest w miarę możliwości, jak 

najszybciej ale podstawą jest uchwalony budżet. Bez tego dokumentu nie można ogłosić 

konkursu. Na spotkaniu z organizacjami był wniosek o wydłużenie czasu składania ofert, 

natomiast nie ma chyba takiej konieczności, gdyż jest to termin 21 dniowy i taki w zupełności 

wystarczy. Trzeba mieć świadomość, że wydłużenie tego terminu, przesunie termin 

rozpatrzenia, podpisania umowy i uruchomienia środków finansowych. 

Przewodnicząca Komisji zapytała w jaki sposób organizacje dowiadują się o terminie 

składania ofert. 

Inspektor UM podała, że ustawa mówi, że informacja musi zostać umieszczona na stronie 

Internetowej BIP oraz na tablicy ogłoszeń Urzędu Miejskiego. 

Ile organizacji wzięło udział w konsultacjach – pytał radny Janicki. 

Obecnych było 4 organizacje i pięciu przedstawicieli– Inspektor UM. 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

 

Obecnych 8 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Spraw różnych nie wniesiono. 

 

Na tym posiedzenie zakończono. 

 

Prot. I. Mrozek 

 

Przewodnicząca Komisji 

Oświaty, Kultury, Sportu 

i Spraw Społecznych 

 

/-/ Beata Kopta 


